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Abstrakt 

 

Tato práce se zabývá českými jazzovými bubeníky 20. století, jejich předchůdci a 

vývojem jazzu v Čechách i ve světě. Mapuje bubeníky působící v tehdejší 

Československé republice a některé zahraniční. Metodami výzkumu byly osobní 

zkušenosti s významnými českými hudebníky a sledování uměleckého působení 

českých bubeníků napříč významnými jazzovými soubory. Zároveň došlo ke srovnání 

českého jazzu s vývojem jazzu ve světě a k porovnání jednotlivých hráčských stylů 

jmenovaných osobností. 

 

 

 

 

 

Abstract 

 

This work deals with Czech jazz drummers of the 20th century, their predecessors 

and the development of jazz in the Czech Republic and around the world. It maps 

drummers working in the then Czechoslovak Republic, including Slovakia born and 

some foreign. The research methods were personal experiences with prominent 

Czech musicians and the monitoring of Czech drummers across important jazz 

ensembles. At the same time, there was a comparison with the development of jazz 

in the world and the comparison of different styles of players named. 
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Úvod 

 

Každé dítě, které přijde do styku s živě hranou jazzovou hudbou, zaujme především 

bubeník. Mně se toto zaujetí stalo celoživotní láskou. Na bicí nástroje jsem začal hrát 

hned, jak jsem byl schopen udržet paličky v rukou. Později pod vedením skvělých 

pedagogů jako Zdeňka Záliše či Miloše Veselého na Pražské konzervatoři. Angažmá 

v jazzovém kvartetu mého otce Jiřího Stivína bylo pro tehdy 16 letého bubeníka 

ohromnou školou a příležitostí zahrát si s těmi nejlepšími hudebníky u nás i 

v zahraničí. 

Svojí práci jsem se rozhodl napsat jako poctu českým a slovenským bubeníkům, kteří 

českou jazzovou scénu ovlivnili nejvíce. 

Jazz, hudba vzniklá v Americe na začátku dvacátého století, je odjakživa spojen 

s bubnováním. To, jak se dnes či už v dobách vzniku swingu bubnuje, je ovlivněno 

africkými rytmy a pochodovými armádními bubeníky z Evropy. Tyto dva vlivy mají 

zásluhu na podobě jazzové soupravy, jak jí známe dnes. V dnešní podobě bude bicí 

souprava velmi brzy slavit 100 let své existence.  

Výzkumná část této práce se zabývá situací zejména na české hudební scéně. 

Pokusím se zmínit většinu bubeníků, kteří u nás působili a působí. Pozoruhodné je, 

že i za železnou oponou se mohl jazz vyvíjet na tak vysoké úrovni. To je zásluha 

všech lidí, kteří hudbu a především jazz milují. 
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1. Přehled a vymezení pojmů 

Máme-li se zabývat jazzovými bubeníky, musíme nejdříve zjistit, co je to jazz, a jaký 

styl bubnování do jazzu patří a jaký ne. Každopádně hra na bicí nástroje k tomuto 

hudebnímu stylu, vzniklému na začátku dvacátého století ve Spojených státech 

amerických, neodmyslitelně patří.  

 

1.1. Co je jazz? 

Odpověď na tuto otázku z pohledu historického není snadná. Náhled na jazz se 

s postupujícím časem měnil. Jazz jako hudební styl vznikl ve Spojených státech 

amerických v afroamerických komunitách New Orleansu jako směs blues a ragtime. 

Slovo „jazz“ se poprvé v tisku objevilo roku 1913 v San Francisku1. Uvádí se, že 

pochází od jména oblíbeného jasmínového parfému v New Orleans, ale 

pravděpodobnější je převzetí slangového výrazu „jasm“ či „jism“, pro vrchol blaha.2  

Středoevropan, v době, kdy ještě nebyl rozhlas a gramofonové desky, se mohl setkat 

s touto hudbou pouze přímo jako divák nebo z popisů v novinových článcích. 

Z dnešního pohledu je jazz hudební styl, který patří neodmyslitelně do dějin hudby 

dvacátého století. Stejně tak jako minimalistická hudba, dodekafonie či 

neoromantismus.  

Jazz, oproti výše zmiňovaným hudebním směrům, ve svých počátcích nebyl 

postaven na evropském hudebním vzdělání. Synkopace, která je jedním 

z charakteristických rysů jazzu, je odvozena od Afrických tanců a lidových písní 

starých stovky let. Naproti tomu ragtime je styl, který se snažil právě napodobit 

černošské synkopace ve hře na klavír.  

S jazzem je neodmyslitelně spjat styl hudebního projevu, známý jako Blues. Má 

kořeny na jihu Spojených států amerických. Američtí černoši, kteří až do roku 1865 

jako majetek amerických otrokářů pracovali na bavlníkových či třtinových plantážích, 

se projevovali hudbou a tancem specifickým způsobem. I Antonín Dvořák byl při 

                                            

1 COOKE, M., Kronika jazzu, (Universum, 2016), str.38 

2 Tamtéž 
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svých cestách po americkém jihu okouzlen jejich rytmikou a melodikou. Dokonce 

způsobil pozdvižení u bělošské honorace, kdy jako ředitel newyorské konzervatoře 

nabádal hudební skladatele stavět budoucí hudbu na základech černošských 

lidových melodií.3 Africká lidová hudba nese společné znaky právě se synkopací a 

polyrytmy, které se v jazzu používají. Názor na jazz se časem vyvíjel a vlivy evropské 

hudby a kulturních směrů postupně formovali jazz tak, jak ho známe dnes. Jazz se 

dá považovat za originální americkou kulturní formu. 

 

1.1.2. Improvizace 

Jazz je hudba charakteristická také improvizací. Dovedností, která v klasické 

evropské hudbě nebyla nic neobvyklého. Nicméně během devatenáctého století se 

dá pozorovat jisté opouštění od improvizované hudby. Dávno jsme již neměli takové 

mistry improvizace jako v době renesance, baroka nebo klasicismu. Profesionální 

hudebníci i díky technologickému pokroku v mechanice nástrojů, ať už dechových či 

klávesových, hrají přesně dané party.  

Jiné to bylo samozřejmě v hudbě taneční, ke které se jazz donedávna přiřazoval. Tak 

jako v klasické hudbě dvacátého století přišla vlna avantgardy i jazz opouštěl svůj 

původně taneční charakter. Nástup free jazzu je toho jasným důkazem. Dnes již není 

problém setkat se s termíny jako avantgardní jazz či volná improvizace. 

 

1.2. Jazzové epochy 

Spojením ragtimu a blues vznikl jazzový styl, kterému se říká dixieland. K tomu se 

váže i první jazzová kapela, která se dá za jazzovou považovat. Jmenovala se 

Original Dixieland Jass Band (později přejmenovaná na Original Dixieland Jazz 

Band). Tato bělošská kapela z New Orleans natočila své první nahrávky již v roce 

1917. Používaly vlivy černošských pochodových kapel ve spojení s prvky blues. 

                                            

3 COOKE, M., Kronika Jazzu, (Universum 2016), str.16 
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Zařazovali i krátké improvizované mezihry.4 Rozhodně se zasloužili o popularizaci 

nového stylu hudby po celém světě.  

Zároveň tu byli takoví velikáni jako Louis Armstrong (1901-1971), Jelly Roll Morton 

(1890-1941) nebo Fletcher Henderson (1897-1952). Centrum jazzového dění se 

přestěhovalo z jihu USA do Chicaga a dále pak do New Yorku, kde byl zásadní 

kapelou orchestr Duka Ellingtona (1899-1974). 

Spolupráce Fletchera Hendersona s Beny Goodmanem (1909-1986) dává vzniknout 

novému orchestru, který se stal nesmírně populárním po celém světě v době druhé 

světové války. Goodman byl virtuozním klarinetistou, který bravurně ovládal i 

díla klasických mistrů jako Wofganga Amadea Mozarta, Bély Bartóka nebo Paula 

Hindemitha. 

Zmínit je třeba ještě orchestr Paula Whitemana (1890-1967) a Counta Basieho 

(1904-1984). Jazz se začal členit na „Hot“, což byl energický houpavý styl 

s improvizovanými sóly a „Sweet“, což byla éra obrovských orchestrů se smyčci, 

hrajících populární sladké melodie. 

Během 2. světové války vzniká v New Yorku nový styl spojovaný především 

s osobou saxofonisty Charlieho Parkera (1920-1955) a klavíristy Thelonia Monka 

(1917-1982). Tento styl se nazývá bebop. Další osobnosti, které výrazně ovlivnili celý 

hudební svět byli Dizzy Gilespie (1917-1993) a Miles Davis (1926-1991). Davis je 

vůbec nejpodstatnější osobnost poválečného jazzu, kdy zasáhl do všech jeho 

následných vývojových etap.  

Bebop, hardbop, modální jazz, cool jazz freejazz, jazzrock, fusion, to jsou styly, do 

kterých se jazz ve dvacátém století vyvinul. Jazz je, i díky velkému prostoru pro 

improvizaci, svobodná hudba a tak nikdy neměl v totalitních režimech na růžích 

ustláno. 

 

                                            

4 COOKE, M., Kronika Jazzu, (Universum 2016), str.37 
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1.3. Bicí nástroje v jazzu 

Každý hudební styl spolu s technologickým vývojem formoval vznik a zdokonalování 

hudebních nástrojů. Od začátku 20. století se kromě pochodových bubnů 

používaných již několik set let z praktických důvodů přidává jedinému bubeníkovi 

velký buben, který začíná ovládat nohou. To dává vzniknout bicí soupravě, která se 

více či méně používá dodnes. Funkce bubeníka již není jen ohlašování nástupů 

v armádě či hraní velkého bubnu na těžké doby, ale začíná stmelovat rytmus všech 

hráčů ve skupině. Nejvíce je to znát u velkých swingových orchestrů, které od 

třicátých let 20. století jezdí a nahrávají desky v Americe. Ve čtyřicátých letech je tato 

koncepce posunuta ještě dál s přicházejícím bebopem. Nový styl, kdy se 

reharmonizují skladby do té doby běžně hrané a rychlost, s jakou se interpretují, je 

někdy až závratná. Styl bubnování se stejně jako styl hraní na saxofon značně 

rozvíjí.  

„To už musí být nějaký bubeník, aby bylo lepší hrát s ním, než bez něj“. Tuto větu 

říkával „otec českého moderního jazzu“ Karel Velebný (1931-1989). Váže se nejspíš 

ke skutečnosti, že hráči na bicí nástroje v počátcích jazzu u nás, byli spíše 

nadšenými amatéry a jejich přítomnost v orchestrech byla převážně pro efekt. To 

dokazuje i jejich příležitostná funkce trubačů na automobilové klaksony nebo střelců 

z pistolí. (viz. dále) 

V prvních dechovkových kapelách v Louisianě bubeníci používali velký a malý buben 

většinou ve dvou lidech. Až vynálezem šlapky k velkému bubnu a jejím patentem 

firmou Ludwig v roce 1909, bylo možné ušetřit za bubeníky a v kapelách se začal 

vyskytovat již jen jeden hráč na bicí nástroje. A v roce 1912 byly poprvé uvedeny 

v USA na trh metličky.  

Metličky jsou pro jazzové bubnování zcela zásadní. Bubnování paličkami může být 

velmi hlučné, proto se začala používat drátěná košťátka, která nerušila ostatní 

nástroje, ale přitom byla dostatečně precizní v úderu. V hraní metličkami někteří 

bubeníci dosáhli opravdového mistrovství, ve světě například Ed Thigpen (1930-

2010) a u nás třeba Ivan Dominák (1935-2013) nebo Milan Vitoch (1951). Bubeníci 

vždy používali zvuky, které doplňovaly sekci bicích nástrojů v symfonických či 

divadelních orchestrech. Od toho také valcha hraná náprstky, která se dodnes 

používá v tradičních dixielandových kapelách. 
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1.3.1. Bicí souprava 

Centrem bicí soupravy v jazzových kapelách byl vždy velký buben. The Original 

Dixieland Jazz Band natočila první jazzové snímky v roce 1917 a jejich bubeník Tony 

Sbargo, používal kromě velkého bubnu dřevěné bloky, zvonce a čínské tom-tomy. 

Krátce nato se začala používat i hi-hat. To jsou dva činely proti sobě přišroubované 

k dřevěným deskám opatřených pružinou a šlapaných nohou. Aby bylo možné hrát 

na ně i paličkami či metličkami, bylo potřeba vymyslet systém, který vynesl tyto 

sešlápnuté činely do výše rukou, a tak vznikla „hihatka“. 

Soupravu, jak jí známe dnes proslavil Gene Krupa (1909-1973), který hrál s Beny 

Goodmanem. Krupa patří k nejvlivnějším jazzovým bubeníkům všech dob. Jeho bicí 

sólo ve skladbě „Sing, Sing, Sing“ (1937) povýšilo roli bubeníka v kapele na vlastní 

sólový hlas, oproti dřívějším pouze efektovým sólům, která doplňovala funkci 

bubeníka doprovazeče. 

Dále se jazzová souprava kromě zvukových preferencí jednotlivých bubnů moc 

nemění. Jen snad více se používá „ride“ činelu, jako hlavního doprovodného nástroje 

a o něco se zmenšila velikost velkého bubnu. Doprovodnou roli velkého bubnu, který 

hrál všechny čtvrťové noty v taktu, převzal právě činel.  

Co se ale jistě mění, je technika hry, která jde ruku v ruce i s vývojem světového 

jazzu od dixielandu přes swing, bebop, hardbop, free-jazz, fusion až k jazz-rocku. 

Po Krupovi se stal obrovskou hvězdou světového bubnování Buddy Rich (1917-

1987), který svou virtuozitou přesvědčoval hudební posluchače na celém světě, že 

bicí nástroje mohou být plnohodnotným sólovým nástrojem. Komplikované aranže 

Bernsteinovy West Side Story pro bigband s Richovými sóly byly a dodnes jsou 

skvělou ukázkou toho, kam se posunul vývoj jazzového bubnování od pochodových 

kapel v Louisianě. 

Max Roach (1924-2007) seděl za bicí soupravou při zrodu bebopu tak jako Philly Joe 

Jones (1923-1985), Roy Haynes (1925) a hlavně Art Blakey (1919-1990). Bubeníci 

stále více používali složitější polyrytmy při hře. Energická hra Elvina Jonese (1927-

2004) přinesla spoustu nových prvků a Tony Williams (1945-1997) svou virtuózní 

hrou již v pouhých 17 letech oslovil celou generaci nastupujících hudebníků. Vlna 
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jazzrocku a fusion dala vyniknout bubeníkům, jako Steve Gadd (1945), nebo Dave 

Weckl (1960). 
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2. Historie jazzu v Čechách 

Kolem roku 1910 přišla do Evropy vlna exotismu, kdy se po valčíkovém a polkovém 

období konce devatenáctého století začalo tančit tango, onestep či twostep. Jedna 

z prvních skladeb v Čechách s příměsí afroamerických hudebních prvků je Indian 

Song z roku 1905 od skladatele Rudolfa Frimla (1879-1972). Friml, tento žák 

Antonína Dvořáka, byl na turné po Spojených státech amerických s houslistou Janem 

Kubelíkem (1880-1940) jako klavírní doprovod v roce 1901. Po jejich druhém turné 

v roce 1906 se již v USA usadil a stal se jedním ze zakladatelů amerického 

hudebního divadla. 

Do Čech se z Paříže dostal tanec Cakewalk a poté i Tango. Z dnešního pohledu 

hudba, která se hrála k těmto tancům není vysloveně jazz, ale je nutné, vzhledem 

k ovlivnění právě afroamerickou hudbou, je zmínit. Touha po exotice Orientu v době 

secese byla vystřídána americkým ragtimem.5 

 

2.1. První jazzové orchestry 

Ve dvacátých letech 20. století byly znalosti o jazzu u nás velmi omezené. Anglický 

orchestr Jacka Hyltona (1892-1965), jenž dvakrát v Praze vystupoval v letech 1928 a 

1931, měl jistě vliv na vznik našich orchestrů. Většina tehdejších orchestrů hrála 

převážně kabaretní a taneční program, kdy vnášení jazzových prvků bylo jen velmi 

opatrné. 

Jazzem byl ovlivněn i Bohuslav Martinů (1890-1959) to dokazuje jeho balet Kuchyňská 

revue z roku 1927 nebo Jazzová suita pro 11 nástrojů z roku 1928. Dalšími skladateli 

z oblasti vážné hudby, kteří se nechali ovlivnit jazzem byli Alois Hába (1893-1973), 

nebo Ervín Schulhoff (1894-1942), který vedle zhudebnění Komunistického manifestu 

napsal v roce 1930 i jazzové oratorium s názvem H. M. S. Royal Oak. 

 

                                            

5 Čapek, K., Sborník 10 let Osvobozeného divadla 27-37, Praha 1937, str.90-92 
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2.1.1. E. F. Burian 

E. F. Burian (1904-1959), tento divadelník, literát a hudebník, vydal v roce 1928 

knihu Jazz. Je to manifest, zabývající se nespokojeností mladé generace se stavem 

oficiální hudby a kultury. Jde o nové proniknutí hudby do života a osvobození kultury 

ze svěrací kazajky vznešenosti a romantické unylosti.6 Burian sám vystupoval jako 

bubeník a v letech 1932-1933 vedl vlastní jazzový orchestr v pražském kabaretu 

Červené eso. Jelikož jeho vystoupení měla sociálně a politicky útočný tón, brzy tato 

vystoupení skončila. Obecenstvo chtělo především zábavu.7 

Rozdíl mezi hot-jazzem a sweet-jazzem, byl patrný převážně u Amerických 

orchestrů, kdy byly populární orchestry opatřeny smyčci a zněly velmi přeslazeně. 

Oproti tomu hot-jazz byly převážně dixielandové a swingové orchestry vynikající 

energií. Byly to skupiny kolem Louise Armstronga, Hot Five nebo Jelly Roll Molton´s 

Red Hot Peppers. 

U nás se o něco podobného snažil právě E. F. Burian, oproti tomu orchestry R. A. 

Dvorského nové jazzové prvky zařazovaly méně často. 

 

2.1.2. Gramoklub 

Velmi významným byl u nás orchestr Gramoklubu, což bylo původně amatérské 

sdružení scházející se u přednášek, kolem publicisty Emanuela Uggého (1900-

1970). Šlo o prokázání uměleckých aspirací jazzu na koncertních pódiích a vyvázání 

se z povinnosti sloužit hudbou jen jako kulisa k tanci, toto bylo vždy hybatelem 

pokroku v jazzu. Hudebníci ovšem nesdíleli pokaždé stejný filozofický pohled jako 

Uggé nebo Jan Šíma (1911-1983) a tak se orchestr, který z tohoto seskupení 

nadšenců vznikl v roce 1937, rozpadl. Nicméně z prostředí Gramoklubu vyšli mnozí 

skvělí muzikanti jako například Jan Rychlík (1916-1964), který začínal jako bubeník a 

později se věnoval vážné hudbě. 

                                            

6 DORŮŽKA, L. Panoráma jazzu. Praha: Mladá fronta, 1990, str. 252 

7 Tamtéž 
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2.1.3. Dixieland 

Tento styl, vycházející ze stylu prvních bělošských kapel napodobujících černošské 

muzikanty, byl v padesátých letech jedinou možností, jak prezentovat jazz 

v komunistickém Československu. Moderní jazz byl po roce 1948 na seznamu 

imperialistických zábav a pro tehdejší vládnoucí garnituru nepřijatelný. Pokud se 

ovšem produkce prezentovala jako sociální hudba porobených černochů, byla vládou 

dokonce podporována.  

 

2.2. Pražské jazzové kluby 

Jazzových klubů bylo v Praze hned několik. Nepočítáme-li velké množství kaváren, 

ve kterých se jazz provozoval, tak Pygmallion na Václavském náměstí ve čtyřicátých 

letech byl jejich průkopníkem. Zde působila v letech 1947–1949 skupina Rytmus 47-

49. 

Velmi důležitý, a dodnes fungující, je klub Reduta na Národní třídě, u jehož zrodu stál 

Karel Velebný (1931-1989) s Janem Konopáskem (1931). Kavárna Viola na Národní 

třídě, měla vždy trochu jiný koncept než Reduta, která byla vysloveně jazzklub. Viola 

bylo místo, kde se hrála představení a zároveň fungovala jako divadelní kavárna. 

Hrávalo se až po desáté hodině večer a běžně se tedy za jazzem chodilo z jednoho 

klubu do druhého. V sedmdesátých letech zde pomohl kontrabasista Luděk Hulan 

(1929-1979) mnohým mladým hudebníkům ke vstupu na pražskou jazzovou scénu. 

Velebný v roce 1977 inicioval i vznik jazzového klubu Parnas vedle kavárny Slavie. 

Zde se odehrála mnohá setkání jazzmanů, kdy Velebný kombinoval profesionální 

špičku s mladou nastupující generací hudebníků ze svých tříd na Lidové 

konzervatoři8 (předchůdce dnešní Konzervatoře Jaroslava Ježka). Parnas byl pro 

jazzové muzikanty skvělým prostředím, probíhala tu mnohá hudební i nehudební 

setkání. Skupina „Cellula“ Laca Décziho zde natočila s americkým trombonistou 

Sonym Constanzem, a tehdy 21 letým bubeníkem, u nás ještě neznámým, Dave 

Wecklem živou desku. Weckl je dnes jedním z nejrespektovanějším světových 

jazzových bubeníků. I personál podniku byl hudebníkům nakloněn, což nebylo a není 

                                            

8 DORŮŽKA, L., Český jazz mezi tanky a klíči, (Torst, 2002), str. 76 
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vždy samozřejmé. Klub v roce 1982 bohužel zanikl a nově vzniklý klub Vagon, 

naproti Redutě, měl být pokračovatelem oblíbeného Parnasu.  

 

2.3. Jazzové festivaly 

Jazzové festivaly začaly v Praze již v šedesátých letech. Byla to, jak je ostatně na 

festivalech obvyklé, skvělá příležitost srovnávat vystoupení světových hudebníků 

s těmi lokálními.  

Pražské jazzové dny, Slánský, Přerovský či Karlovarský jazzový festival anebo 

Bratislavské jazzové dny, případně Vokalíza v osmdesátých letech. To je výčet 

některých pro jazz důležitých akcí. 

Z bubeníků stojí za zmínku právě Buddy Rich (1917-1987), který byl v Praze dvakrát, 

a to v roce 1970 a 1984. Ač v Americe v těchto dobách upadal zájem o velké 

bigbandy, orchestr Buddyho Riche měl u nás obrovský úspěch. V osmdesátých 

letech z bubenického hlediska rozhodně stojí za zmínku vystoupení Herbieho 

Hancocka (1940) s Tony Williamsem (1945-1997) za bicími nástroji.  
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3. Osobnosti bicích nástrojů a jazzu na území České republiky 

Začal bych osobou profesora Emila Špačka. Byl to hráč na bicí nástroje, který hrál 

v roce 1921 v prostorách hotelu Central v Hybernské ulici s R. A. Dvorským nebo 

v orchestru s Dolfi Langerem. Podle slov Dvorského, Špaček neměl k jazzu přílišnou 

důvěru9 a odešel po nějaké době do České filharmonie. Stal se z něho také profesor 

na Pražské konzervatoři a jeho žáky se později staly Miloš Veselý nebo Josef 

Vejvoda, o kterých bude řeč ještě později v této práci. 

První taneční orchestry byly vždy, „jen“ doprovod k tanci či kabaretní barové kapely. 

Toto umění povýšil R. A. Dvorský se svými orchestry a stal se hvězdou tehdejšího 

zábavního průmyslu. Oproti tomu se E. F. Burian snažil jazz pojmout více filozoficky, 

což se u obecenstva nesetkalo s úspěchem nebo Gramoklub se svou snahou jazz 

povýšit na vyšší uměleckou úroveň. 

 

3.1. První profesionální jazzoví bubeníci 

Na podzim roku 1920 přijel do Prahy z Berlína kvartet s černošským bubeníkem 

Williamem Tatumem, zvaným Billy, který kromě mistrného ovládání bicích nástrojů 

také zpíval. Na závěr sól střílel z revolveru, a to byla atrakce, na kterou se vždy 

čekalo. 

Billy se v Praze zamiloval, oženil a zůstal déle, než původně zamýšlel.10 Později, 

v roce 1925 Little Billy, jak byl nazýván pro svůj malý vzrůst, dostal angažmá 

v Melody Makers R. A. Dvorského. Tam ho v roce 1927 nahradil Turek Fred Hartford, 

který mimo hru na bicí také zpíval, hrál na banjo a stepoval.11 

 

3.1.1. Jazzband 

Předchůdcem českých profesionálních bubeníků byl pražský podnikatel Reiman, 

majitel baru „Konvikt“ v Bartolomějské ulici. V roce 1921 přivezl do svého podniku, 

                                            

9 DVORSKÝ, R. A., Hudba pro radost 1962, květen-červen, str. 22 

10 KOTEK, J., Kronika české synkopy, (Supraphon 1975), str. 54 

11 DVORSKÝ, R. A., Hudba pro radost 1962, květen-červen, str. 17-18 
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podle jeho vlastních slov, první jazzový buben. Tento červeně natřený velký buben, 

se spoustou dalších doplňujících bicích nástrojů, byl nazýván „Jazz band“. Reiman to 

uváděl jako atrakci, sám se při skladbě „Indianola“ proměnil v pistolníka a několikrát 

během hry vystřelil, kdy nohou ovládal spouště šesti „špuntových“ hlavní.12 Ještě mu 

k tomu sekundoval pianista, houslista a kvílející saxofonista. Reiman vlastnil ještě 

kino naproti Konviktu a tam jeho kapela doprovázela v trochu umírněnější formě 

němé filmy. Jako saxofonista zde vystupoval americký Čech pan Vokáč a ten již na 

saxofon hrál o mnoho lépe než bylo zvykem v Konviktu.13 

Jedna z prvních jazzových kapel v době kolem roku 1923, která je známa 

z dobového snímku, byl soubor Edvarda Koliandra, kde u bicí soupravy seděl Pavel 

Prokop, pozdějši komunistický nakladatel.14 

 

3.1.2. Melody Boys 

Do té doby bylo zvykem sestavovat orchestry z cizinců, proto i některá jména 

bubeníků je těžké dohledat. R. A. Dvorský (1899-1966) se rozhodl, po návratu 

z tříměsíčního angažmá v Kodani v létě 1929, kdy se jeho Melody Makers rozešli, 

sestavit orchestr z místních hudebníků. Seznámil se s Karlem Vackem (1902-1982), 

který hrál na housle, violu, klarinet, saxofon, trubku, pozoun a zpíval. Dalšími hráči 

byli Bohumil Klemr, Jindřich Kocina a na bicí hrál Ferry Friedl, který ještě hrál na 

kytaru, banjo, harmoniku a saxofon. Všichni hráči tohoto pětičlenného orchestru 

ovládali dohromady více jak dvacet nástrojů a nově vzniklý orchestr Melody Boys se 

stal známým po celém světě. 

 

3.1.3. Jan Rychlík 

Bicí nástroje za 1. republiky byly něco nového a učarován jimi byl každý. Jan Rychlík 

(1916-1964) obdivoval bubeníky prvních orchestrů a tak, jak se z houslistů stávali 

                                            

12 KOTEK, str.55 

13 DORUŽKA, POLEDŇÁK, Československý jazz, (Supraphon 1967), str. 16 

14 KOTEK, str.57 
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saxofonisté, on se dal na bicí nástroje.15 Po uzavření vysokých škol nacisty se 

Rychlík stal profesionálním bubeníkem swingového orchestru Karla Vlacha (do 

podzimu 1940). Poté studoval kompozici na Pražské konzervatoři16 a stal se 

významným hudebním skladatelem vážné i populární hudby. 

 

3.1.4. Arnošt Kavka 

Arnošt Kavka (1917-1994) v mládí začal na saxofon a v šestnácti letech přešel na 

bicí. Kavka spolu s Rychlíkem chodili na hodiny bicích k Lacimu Ollahovi, což byl 

bubeník původem ze Slovenska s nesmírným přirozeným talentem.17 Kavka založil 

studentský orchestr Black and White, kde působili například Leopold Korbař, Jan 

Rychlík či Ladislav Habart. Dále jako bubeník působil v orchestru Gramoklubu, 

vedeným Janem Šímou nebo v souboru Blue Music a z něj vzniklého Blue Boys. 

Později na radu Karla Vlacha začal studovat techniku zpěvu na mikrofon a se 

skupinou Blue Boys začal zpívat. Do uzavření vysokých škol nacisty studoval práva, 

která později dokončil titulem JUDr. Stal se profesionálním hudebníkem ve Vlachově 

orchestru. V roce 1944 byl zatčen z rasových důvodů gestapem a zbytek války 

vězněn. Z pražského Hagiboru se mu podařilo krátce před koncem války utéct.18 

Po válce založil swingový septet, kterým prošli mnozí významní hudebníci. Postupně 

se soubor zmenšoval a repertoárově standardizoval. V 50. letech dostal od 

komunistického vedení zákaz vystupování. Později vystupoval jako sólový hudebník 

a hudební komik. Používal různé elektrofonické nástroje, kdy sám zpíval a do toho 

ještě nohama hrál na bicí nástroje. 

Podle úspěšné skladby z roku 1941 "Doktor Swing" vznikla jeho stálá přezdívka. 

Kavka uplatňoval ve 40. letech moderní techniku zpěvu, kdy opustil v té době běžnou 

operetní techniku. Do mikrofonu zpíval zblízka a rytmicky scatoval.19 

                                            

15 KOTEK, J., Kronika české synkopy, (Supraphon, 1975), str. 118 

16 MATZNER, A., POLEDŇÁK, I., WASSERBERGER, I. a kolektiv, Encyklopedie jazzu a moderní 
populární hudby I. Část jmenná – Československá scéna. (Supraphon, 1990). 

17 KOTEK, J., Kronika české synkopy, (Supraphon, 1975), str. 149-153 

18 KOTEK, J., HOŘEC, J., Kronika české synkopy 2, (Supraphon, 1990) str.82 

19 MATZNER, A., POLEDŇÁK, I., WASSERBERGER, I. a kolektiv, Encyklopedie jazzu a moderní 
populární hudby I. Část jmenná – Československá scéna. (Supraphon, 1990). 
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Arnošt Kavka svým osobitým způsobem ovlivnil české jazzové bubeníky, a i když je 

znám spíše jako zpěvák či později estrádní muzikant, jeho začátky na bicí nástroje 

ovlivnily i jeho způsob zpěvu do té doby u nás neslýchaný.  

 

3.2. Další orchestry předválečné éry 

V orchestru E. F. Buriana, v kabaretu Červené eso, hrál na saxofon Josef Vitouš 

(1906-1981), otec Alana a Miroslava, kteří se také zapsali do historie českého jazzu. 

Sám byl jeden z prvních českých alt saxofonistů. Na bicí podle dobových fotografií 

hrál Z. Tesárek.20  

Orchestr Osvobozeného divadla (1929) byl sestaven z mladých talentovaných 

muzikantů a tato sestava se neustále obměňovala. 

 

3.2.1. Karel Slavík 

Blue Music Karla Slavíka 1935, někdy používal označení „Charles´ Happy Boys“. 

V jeho orchestru hrál Karel Vlach (1911-1986) a jako zpěvák začínal i mladý Arnošt 

Kavka.  

Karel Slavík (1908-1957) patřil k zakladatelské generaci českého swingu. Od 

poloviny třicátých let byl členem a později vedoucím orchestru Blue Music. V roce 

1937 vystoupil se Slavíkovou menší kapelou zpěvák a hudebník Joe Turner, který byl 

znám pro spolupráci s orchestrem Garamoklubu. Orchestr se vyznačoval i podílem 

improvizace a hudební bezprostředností, která u nás do té doby nebyla až tak běžná. 

Orchestr se rozpadl v roce 1942. V roce 1945 odjel do Brazílie a od padesátých let 

pravděpodobně do své smrti v roce 1957 žil v Chicagu.21 

                                            

20 KOTEK, J., Kronika české synkopy, (Supraphon, 1975) str.140 

21 MATZNER, A., POLEDŇÁK, I., WASSERBERGER, I. a kolektiv, Encyklopedie jazzu a moderní 
populární hudby I. Část jmenná – Československá scéna. (Supraphon, 1990). 
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3.3. Druhá světová válka 

Druhá světová válka, tragická doba, která zničila spousty životů. V souvislosti s tím 

musím zmínit Bedřicha Weisse (1919-1944), trumpetistu a nadaného aranžéra. Ještě 

před válkou působil v mnoha amatérských seskupeních, kde se setkal a 

spolupracoval s Kavkou, nebo bubeníkem Mirkem Vrbou (1918-1976). Weiss krátce 

dostal angažmá v orchestru Emila Ludvíka, jenže z rasových důvodů musel přestat 

vystupovat a mohl jen aranžovat. Aranžoval pro Ludvíkův, ale i Vlachův orchestr. 

Původní aranž písně „Doktor swing“ je od něj. Dokonce i při internaci v terezínském 

ghettu aranžoval a jeho práce byly tajně posílány do Prahy. V Terezíně po nějakou 

dobu působil v orchestru „Ghetto Swingers“, který vedl český jazzový trumpetista Eric 

Vogel (1896-1980), kde na bubny hrál Dr. Kurt Bauer.22 Weiss vedl ještě Jazz 

Quintet, ale bohužel v roce 1944 byl transportován do Osvětimi a zavražděn 

v plynové komoře. Vogelovi se při transportu do Dachau podařilo uprchnout.23 

 

3.4. Poválečný vývoj a osobnosti 

V následujících kapitolách se budu věnovat hlavním osobnostem poválečného vývoje 

moderního jazzu u nás. Díky rozhlasu již bylo možné slyšet, jak se hrálo v kolébce 

jazzu za oceánem. Jazz vstupoval do života stále více a více lidem, jen u nás byl 

jeho rozvoj nejdříve válkou a poté totalitním komunistickým režimem potlačován. I 

přes to se našlo mnoho skvělých hudebníků, z nichž někteří se mohli svou úrovní 

rovnat americkým jazzmanům. 

 

3.4.1. Mirek Vrba 

Mirek Vrba (1918-1976), již dříve spolupracující s Weissem, se stal členem 

seskupení Rytmus 42, které hrálo v kavárně Akvarium. Vedle Vrby skupina hrála 

ještě ve složení: Vladimír Horčík piano, Jan Hammer kontrabas, Václav Imramov 

                                            

22 Wikipedia eng. (online) 28.4.2019, dostupné z: https://en.wikipedia.org/wiki/Ghetto_Swingers 

23 Wikipedia eng. (online) 28.4.2019, dostupné z:  https://en.wikipedia.org/wiki/Eric_Vogel 

https://en.wikipedia.org/wiki/Ghetto_Swingers
https://en.wikipedia.org/wiki/Eric_Vogel
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zpěv a kytara, „Dunca“ Brož na trumpetu a později ještě saxofonista Čestmír Stuchlý. 

Během války se inspirovali zejména orchestrem Glenna Millera. Po válce se všichni 

členové stali členy orchestru Kamila Běhounka a při jednom ze zájezdů 

s v Norimberku setkali s orchestrem Dona Redmana. Na piano hrál Billy Taylor, na 

saxofon Don Bayas. Pro mladé hudebníky z Prahy to bylo něco nového, a tak poprvé 

slyšeli hrát bebop přímo od hudebníků z New Yorku. 

Rytmus 45, jak se skupina po válce jmenovala, potřebovala v Praze prostor pro 

hraní. Velké kavárny byly obsazené velkými orchestry, a tak Vrbu napadlo, že by 

mohli hrát v paláci Fénix, kde se nacházel podnik Pygmalion. Dohodli se s majitelem 

a od roku 1947, již pod jménem Rytmus 47, v Pygmalionu začali hrát. Složení bylo: 

Vrba, Brož, Stuchlý, Hořčík, Bolek Ziarko na kontrabas, Harry Langer na saxofon, 

Jan Hammer (1919-1989) na vibrafon a zpívala Vlasta Průchová (1926-2006). 

Dalo by se říct, že to byl první jazzový klub v Praze, byl velmi oblíben a probíhaly zde 

jamsessions. Oproti jiným podnikům se v Pygmalionu se nehrála tanga a lidem „do 

ouška“, tady se hrál skutečný bebop.24 

Vliv na Českou jazzovou scénu byl obrovský. Kapela hrála ještě jako Rytmus 48 a 

49. Bouhužel komunistický režim a následná emigrace Brože a Hořčíka tuto zásadní 

epochu ve vývoji jazzu u nás uzavřel. Od roku 1949 Vrba hrál v orchestru Ladislava 

Habarta a poté u Ladislava Bezubky se kterým se účastnil řady zahraničních 

zájezdů. V té době nahrával jeho oblíbené neodixielandové snímky. Byl zaměstnán 

v Hudebním divadle v Nuslích.25 

 

3.4.2. Ivan Dominák 

Příběh jednoho z prvních jazzových bubeníků, kteří hráli v kapelách zaměřených na 

jazz a improvizaci je důkazem, že i samouk se může stát profesionálem. Ivan 

Dominák (1935-2013) se narodil ve slovenském Martině a studoval gymnázium 

v Bratislavě. Tam se také při poslechu rádia, kde vysílali z Prahy orchestr Karla 

Vlacha, poprvé setkal s jazzem. Dokonce se mu podařilo naladit i stanici vysílající 

                                            

24 HAMMER, J., Jazz buletin 1966, č.2, str. 12-13 

25 MATZNER, POLEDŇÁK, WASSERBERGER, Encyklopedie jazzu a moderní populární hudby, 
(Supraphon, 1990) 
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jazz pro americké vojáky v Evropě a mladý Dominák propadl swingu. Později sehnal i 

desky s Dizzim Gillespiem a dalšími bebopovými jazzmany. 

Poprvé viděl Buddyho Riche v Kulturním středisku USA. Dílem osudu se při 

občasných vystoupeních na podnikových večírcích ocitl za bicí soupravou a klavír, na 

který od dětství hrál, vyměnil za bubny. 

Stal se tedy samoukem a možná i to mělo vliv na jeho styl hry, kdy vždy doprovázel 

pro dobro celku a nechtěl „kazit“ hru přílišnými experimenty.  

Ovšem hlavním problémem bylo sehnat vlastní bicí soupravu, což rozhodně nebylo 

nic levného. Dominák, byl znám tím, že vše zařídí a podle slov Víta Fialy: „by dokázal 

sehnat třeba i cisternu studené vody na Sahaře“.26 Své první bubny si vyrobil sám. 

V padesátých letech bylo problematické hrát jazz, a tak většina orchestrů musela 

zařazovat i lidové písně. Dominák se snažil protlačit swing alespoň specifickým 

hraním na hihatku. I tak se ale podařilo jazz občas hrát s odkazem na to, že je to 

hudba porobených černochů v imperialistické Americe. 

Karel Vlach (1911-1986) po válce hledal talenty do svého orchestru všude, kde se 

dalo. Často k nelibosti Gustava Broma (1921-1995) přebíral hudebníky právě z jeho 

kapely. Například legendární saxofonista Karel Krautgartner (1922-1982) původně 

hrál právě u Broma.  

V roce 1953, kdy Dominák odmaturoval, Brom sháněl náhradu za odcházejícího 

bubeníka Rabase. Na doporučení přátel se tak Dominák dostal ke Bromovi, který ho 

angažoval pro letní koncerty v lázeňských městech. Dominák se osvědčil a 

z nadšeného amatéra stal profesionál v jednom z nejrespektovanějších českých 

orchestrů. 

Velmi zásadní nejen pro něj, ale hlavně pro celý český jazz, bylo setkání 

s kontrabasistou Luďkem Hulanem (1929-1979), který u Broma také hrál. Hulan, 

samouk a nadšenec pro jazz, se s Dominákem spřátelili a dalo by se říct, že začali 

psát dějiny českého jazzu. Jejich swingový „feeling“ byl pověstný. Hulan Dominákovi 

doporučil, aby se nepokoušel o žádné bubenické finty a raději se soustředil na řádný 

„odpich“.  

                                            

26 DOMINÁK, ČÍŽOVÁ, FRAIS, Můj život s jazzem, (Ekopress 2013) str. 61 



26 

 

S Bromem se Dominák dostal na spoustu zájezdů. V roce 1956 Karel Krautgartner 

odešel od Vlacha a založil vlastní kapelu. Potřeboval sehranou rytmiku, a tak oslovil 

Hulana s Dominákem a ti od Broma, kde se jim nedařilo vůbec špatně, odešli. Praha 

přece jen skýtala větší možnosti než Brno. Tak začal Dominák hrát v Nonetu Karla 

Krautgartnera. V roce 1958 se spolu s Karlem Velebným, Janem Konopáskem a 

Luďkem Hulanem stal Dominák zákládajícím členem Studia 5. To byla kapela 

ovlivněná jazzem ze západního pobřeží USA, kterému se říká cool jazz. Studio 5 se 

postupně se spojilo s Krautgartnerem, který měl možnost vytvořit rozhlasový 

orchestr. Nároky na orchestr ovšem byly takové, aby hráli nejen jazz, ale i populární 

taneční písně. Tak po nějaké době Velebný s Konopáskem orchestr opustili a založili 

S+H Quartet. Rozhlasový orchestr se rozdělil na dva, kdy Taneční orchestr 

Československého rozhlasu hrál populární a taneční skladby a Jazzový orchestr 

Československého rozhlasu byl zaměřen hlavně na jazz. Sestava orchestru ovšem 

zůstávala stejná. Současně s rozhlasovým orchestrem Dominák hostoval i v divadle 

Semafor (1967). Dominák obstarával bicí nástroje v TOČRu a JOČRu až do doby, 

kdy Krautgartner po 21. srpnu 1968 emigroval.  

Dominák také zkoušel štěstí v zahraničí, ale vrátil se do Čech a v rozhlase již byla 

jiná sestava. Stal se členem kapely Linha singers a Barock Jazz Quintetu.  

V polovině sedmdesátých let si Dominák již jako čtyřicetiletý rozhodl doplnit vzdělání 

a přihlásil se k dálkovému studiu na konzervatoři v Plzni, které v roce 1979 zdárně 

dokončil. Poté se na nějakou dobu věnoval pedagogické činnosti na Lidové škole 

umění, ale rád se zase vrátil k vystupování, zejména se skupinou Swing Quartet. Stal 

se manažerem této kapely a hrál v ní až do své smrti v roce 2013. 

Ivana Domináka si navždy budeme pamatovat jako skvělého swingaře, znamenitě 

ovládajícího hru metličkami, za což byl mezi hudebníky ceněný. 

 

3.4.3. Vladimír Žižka 

Obrovským propagátorem stylu hry Buddyho Riche byl u nás Vladimír Žižka (1927-

2009). V mládí se učil na housle, ale bicí nástroje se staly jeho životním posláním. 

V různých amatérských seskupeních se objevoval již od čtyřicátých let. Působil v 

mnoha jazzových formacích, v big bandu Zdeňka Bartáka, s kontrabasistou Luďkem 
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Hulanem, v padesátých letech u Miroslava Čejky nebo v orchestru Vlastimila Kloce. 

V roce 1958 nastoupil u Karla Vlacha a stal se profesionálním hudebníkem. Poté 

přestoupil do rozhlasového tanečního a jazzového orchestru. Mimo jiné 

spolupracoval s i s Václavem Hybšem (1935), hrál v kvartetu Karla Růžičky (1940-

2016), v orchestru Ferdinanda Havlíka (1928-2013), v Pražském dixielandu, či 

v Jazzíčku Ladislava Gerendáše (1946). Od roku 1971 působil v Orchestru činohry 

Národního divadla Praha a stal se i pedagogem na konzervatoři Jaroslava Ježka, 

kde působil až do své smrti v září roku 2009.27  

Dobrosrdečnost a láska k jazzu byla u Vladimíra Žižky známá, dokazuje to i historka 

Emila Viklického, kdy ještě jako student v roce 1969 navštívil pražskou Violu. Ten 

večer hrála skupina Luďka Hulana ve složení, Hulan na kontrabas, Michal Polák na 

klavír a Vladimír Žižka na bicí. Byl to právě Vladimír Žižka, který Hulana přemluvil, ať 

vezme na několik skladeb jako záskok za indisponovaného Poláka mladého 

Viklického. Hulanovi se jeho hraní líbilo natolik, že chtěl Viklického hned angažovat 

do své kapely, ten ale jako student přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v 

Olomouci nemohl ještě nastálo do Prahy. Nicméně se domluvili, že až dostuduje má 

se ozvat a to se také v roce 1971 stalo. Emil Viklický, promovaný matematik, začal v 

Praze hrát se skupinou Luďka Hulana. Žižka se tak vlastně zasadil o vstup tohoto 

skvělého klavíristy na pražskou jazzovou scénu. 

 

3.4.4. Laco Tropp 

Dalším bubeníkem, který jednoznačně posunul jazzové bubnování u nás na 

světovou úroveň, byl nedávno zesnulý Laco Tropp (1939-2018). Narodil se 

v Košicích na Slovensku. Na bicí hrál od 14 let v lokálních dixielandových skupinách. 

Zároveň byl tanečníkem ve folkloristickém souboru Lúčnica. Na bicí nástroje byl 

samouk a ovlivněn byl Genem Krupou, Maxem Roachem, Artem Blakeyem a hlavně 

                                            

27 MATZNER, A., POLEDŇÁK, I., WASSERBERGER, I. a kolektiv, Encyklopedie jazzu a moderní 

populární hudby I. Část jmenná – Československá scéna. (Supraphon, 1990). 
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Elvinem Jonesem. Profesionálním bubeníkem se stal ve svých 20 letech a od roku 

1960 působil v Praze.  

Již na Slovensku se spřátelil s Laco Deczim a po vojenské službě, kdy v raných 

šedesátých letech hrával v Praze, byl Déczim doporučen do S+H Quartetu (později 

S+H Quintet), kde nahradil Pavla Polanského (1925-2010). Polanský rozený 

Feldman, byl zakládající osobnost taneční hudby a jazzu na Slovensku. V roce 1968 

emigroval a stal se dramaturgem a redaktorem rakouské rozhlasové stanice Ö3.28 

Tropp svým výbušným hardbopovým stylem bubnování u nás do té doby 

neobvyklým, přinesl i s Déczim do SHQ novou energii. Ale věčně se hádající Lacové 

se slovenským temperamentem dovedli Karla Velebného, který byl daleko více 

zaměřen na cool jazz, k založení SH Quartetu. A tak zároveň po jistou dobu 

existovaly dvě kapely, S+H Quintet a SH Quartet.29 

V roce 1964 se nejprve uplatňoval v Reduta kvintetu a v 1. polovině roku 1966 v 

Reduta kvartetu s Déczim, Janem Hammerem a Miroslavem Vitoušem. To byla 

kapela z hudebníků, kteří se prosadili v jazzu na té nejvyšší úrovni. Vitouš je dodnes 

jeden z nejrespektovanějších jazzových kontrabasistů světa, Hammer klavírista a 

skladatel žijící v USA, dosáhl obrovského úspěchu a Déczi, také v USA žijící, hraje 

stále s obrovskou energií. 

Tropp na konci šedesátých let úspěšně působil v Západním Německu, například 

spolu s kontrabasistou Jiřím Mrázem v triu Mala Waldrona. Dá se říct, že Tropp byl 

jediným bubeníkem, který se prosadil v evropském a možná i světovém měřítku. V 

letech 1995–2014 byl členem tria Emila Viklického, se kterým procestoval celý svět a 

spolupracoval s mnoha osobnostmi světového jazzu. 

 

3.5. Srovnání hráčských stylů 

Tito tři bubeníci, působící v mnoha jazzových souborech v Praze i v zahraničí, měli 

jedno společné, a to lásku k jazzu. Jejich styl hry se ale odlišoval. Dominák dovedl 

                                            

28 Osobnosti.sk (online) 28.4.2019, dostupné z: https://www.osobnosti.sk/osobnost/pavol-polansky-
1944 

29 KONOPÁSEK, J., PLOCEK, J., Jazzová Odyssea, (Galén, 2018), str. 105 

https://www.osobnosti.sk/osobnost/pavol-polansky-1944
https://www.osobnosti.sk/osobnost/pavol-polansky-1944
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hrát ve velmi jemných dynamických rejstřících a zejména pak pro hru metličkami byl 

pověstný. Vynikal muzikantským způsobem hry. 

Žižkův entuziazmus byl také pověstný, vždyť ještě krátce před tím než zemřel, nosil 

na koncerty do Reduty své nástroje včetně dvou těžkých kufrů se stojany. To bylo 

obdivuhodné, zejména proto, že v Redutě již dávno bubny byly a málokdo, včetně 

mladých bubeníků, si své vlastní nástroje do Reduty již nenosil. Na otázku, proč 

nepoužívá místní bicí, které v klubu jsou k dispozici, odpověděl, že si vždycky 

zahraje lépe na ty svoje. Energie, kterou předával ostatním muzikantům při hraní byla 

obrovská. Jeho styl hry byl velmi ovlivněn dlouhými léty v bigbandových kapelách. To 

znamená, že všechny synkopy a vyhrávky vždy náležitě připravoval a ostatním 

hudebníkům se s ním proto dobře hrálo. Pro některé mladší progresivní hráče byl 

jeho styl v devadesátých letech možná zastaralý, zejména jeho hra velkého bubnu 

na všechny čtyři doby, ale svým přístupem si vždy získal každého, kdo s ním hrál.  

Laco Tropp byl na rozdíl od Žižky velmi progresivní a používal daleko více 

polyrytmických prvků ve své hře. Troppův temperamentní styl byl opakem do té doby 

„uhlazenému“ stylu hry většiny bubeníků u nás. 

Mnoho bubeníků, kteří dodnes hrají, byli ovlivněni těmito hráči, ať už přímo, či přes 

spoluhráče. Jazzové školství v Čechách zajišťovala jen Lidová konzervatoř, kde 

působil právě Žižka, nicméně většinu vědomostí musel bubeník získat až praxí. 

Tropp například ovlivnil Cyrila Zeleňáka, který dodnes spolupracuje s Emilem 

Viklickým. 

 

3.5.1. Čeští bubeníci versus světoví bubeníci 

Tak jako jsme před 2. světovou válkou dělili jazzové orchestry na „hot“ a „sweet“, 

můžeme i v dalším vývoji pozorovat charakteristiky ovlivňující hru. 

Hraní Krupy a Riche ovlivnilo všechny bubeníky druhé poloviny dvacátého století. Ale 

příchodem bebopu s Maxem Roachem, Philly Jo Jonesem, se mnohé změnilo. 

K jejich odkazu můžeme zařadit Mirka Vrbu ve čtyřicátých letech. Hardbopoví Art 

Blakey, Elvin Jones a Roy Haynes, to byl úplně nový styl bubnování, ke kterému se 

hlásil u nás později Laco Tropp. Po hardbopu se začal prosazovat cool jazz a 

symfonickou hudbou ovlivněn Modern Jazz Quartet s Connie Kayem. To byl vzor pro 
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SHQ s Ivanem Dominákem. Žižka vždy zůstával věrný swingovému hraní po vzoru 

Buddyho Riche. 

 

3.5.2. Další směry ovlivňující české bubeníky 

Tony Williams způsobil v bubnování další revoluci a poté jazzrock s Billy Cobhamem 

nebo Stevem Gaddem. U nás po Troppovi byl tímto stylem ovlivněn Jaromír Helešic 

(1947), Cyril Zeleňák (1951), nebo Pavel Zbořil (1964). Jack DeJonette zase ovlivnil 

Martina Šulce (1961). O vlivu Dave Weckla na českou bubenickou školu Miloše 

Veselého podrobněji v následujících kapitolách. Spolu s tím nelze nevzpomenout 

Vajca Décziho (1965), nebo Michala Hejnu (1961). 

 

3.6. Pedagogika bicích nástrojů 

Bicí nástroje jsou z hlediska dějin hudby úplným nováčkem. Srovnávat možnosti 

jazzové výuky před rokem 1989 a dnes, se jeví jako velmi složité. V podstatě každý 

z uvedených bubeníků musel být samoukem. Dříve bylo minimum materiálů, 

nahrávek a videí. Pro člověka, který si oblíbil tento hudební styl a chtěl ho studovat, 

muselo být to málo které měl k dispozici dostatečné. Dnes máme okamžitý přístup 

prakticky ke všem informacím. A tyto zdroje posouvají výuku bicích nástrojů a jazzu 

obecně na dříve netušenou úroveň. Přes to se však i před rokem 1989 našli jedinci, 

kteří se metodikou bicích nástrojů zabývali do hloubky. Jedním z nich je profesor 

Miloš Veselý (1935).  

 

3.6.1. Miloš Veselý 

Velký vliv na jazzové bubeníky v Čechách měli občasné návštěvy jazzových velikánů 

v tehdejším Československu. Když v roce 1981 v Československu koncertoval 

americký trombonista Sonny Constanzo, přijel s bubeníkem Davidem Wecklem. 

Deczi Weckla seznámil s Milošem Veselým, nejvýznamnějším pedagogem bicích 

nástrojů u nás. Weckl byl nadšený způsobem, kterým zde za železnou oponou, bez 

přístupu k „západním“ materiálům Veselý učí. Weckl, který vychází z metodiky 

Fredieho Gruebera navštívil Veselého v jeho učebně na Žižkově a seznámil se i 
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s Vajcem Deczim a Michalem Hejnou, kteří se stali novou generací českých 

jazzových bubeníků. Vajco později emigroval do Spojených států a Hejna hrál 

s řadou významných českých jazzových hudebníků, včetně Karla Velebného. Dnes 

provozuje jazzový klub Agharta v Praze. 

Miloš Veselý, studoval na Pražské konzervatoři u Josefa Tuzara a Emila Špačka. 

V šedesátých letech hrál v pražském Semaforu. S Evženem Jegorovem působil ve 

skupině Jazz Outsiders. Již v roce 1964 vzbudil jejich hardbopový projev pozornost.30 

Vypracoval vlastní originální metodiku výuky a ve spojení s vlastní osobností, 

vychoval řadu vynikajících bubeníků, kteří se dodnes prosazují u nás i ve světě. 

Veselého Etudy znal každý, kdo to v osmdesátých letech myslel s bubnováním 

vážně. Dodnes, i když je přístup k zahraničním materiálům prakticky neomezen, 

zůstávají jeho Etudy a mnohá koordinační či technická cvičení nepřekonaná. Sám 

Veselý říká, že se snažil přijít na to, jak zahrát určitou problematiku, na kterou 

technicky nestačil a vypracoval k tomu postup. Jiným způsobem se tímto žák, který 

poctivě cvičil, mohl dostat na velmi vysokou technickou úroveň stejně jako hráči, kteří 

pracovali na více než padesáti lety ověřených metodách hraní Rudimentů z USA. 

Veselý, kromě soukromé výuky, působil na Pražské konzervatoři, jako vedoucí 

oddělení. Jeho přístup k výuce spěl k zvládnutí techniky, ale styl hry si každý student 

utvářel sám, podle toho, jakou hudbu hraje. Nicméně většina jeho studentů je 

schopna hrát v jakémkoliv stylu od jazzu po vážnou hudbu. 

Veselého metoda výuky bicích nástrojů je uznávaná u nás i v zahraničí. Krátce po 

pádu železné opony v roce 1990 Veselý dostal osobní dopis od již světoznámého 

Davida Weckla, který, po seznámení se všemi možnými způsoby výuky po celém 

světě, Veselého metodiku uznal jako nejlepší.   

 

3.7. Další bubeníci po roce 1968 

Josef Vejvoda (1945), bubeník, který studoval na Pražské konzervatoři. Byl 

dlouholetým spolupracovníkem SHQ a rozhlasového orchestru a jeho muzikální hra 

                                            

30 DORŮŽKA, POLEDŇÁK, Československý jazz, (Supraphon 1967) str. 162 
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je dodnes vyhledávána. Moravský rodák Jaromír Helešic (1947) vynikal a stále 

vyniká zajímavými a efektně vystavěnými bubenickými sóly. Je znám svým 

entuziazmem a nakažlivou chutí do hraní. Hrál s Pražským Big Bandem Milana 

Svobody, Lubošem Andrštem a dodnes hraje ve skupině kontrabasisty Františka 

Uhlíře. 

Alan Vitouš (1946), společně s bratrem Miroslavem a Janem Hammerem mladším 

v šedesátých letech založili Junior trio. Jeho hra na bicí nástroje zaujme zvukovou 

malebností a originalitou. Vitouš začínal pod vedením svého otce, jazzového 

klarinetisty a saxofonisty Josefa Vitouše (1906-1981). Studoval Pražskou konzervatoř 

v letech 1960–1965. Poté měl nastoupit svojí vojenskou povinnost, které se nebylo 

možné vyhnout. A jediná možnost byla jít pracovat do dolů, to Alan Vitouš udělal. 

Konzervatoř dálkově dokončil a na konci sedmdesátých let se vrátil k hudebním 

aktivitám. Jeho hra byla hodně ovlivněna jazzovou avantgardou. Díky tomu se s ním 

spojil flétnista Jiří Stivín a spolupracoval spolu s basistou Ondřejem Soukupem, nebo 

Alexejem Charvátem, kytaristou Lubošem Andrštem a zpěvačkou Mirkou 

Křivánkovou.31 V roce 1985 založil vlastní trio se zpěvačkou Janou Koubkovou. 

V roce 1990 podnikl úspěšné turné se svým bratrem Miroslavem po Japonsku a 

Evropě. Dodnes patří k nejoriginálnějším českým bubeníkům s přesahem do vážné 

hudby a avantgardy. 

 

3.7.1. Letní jazzová dílna 

V roce 1983 Česká jazzová společnost pověřila Karla Velebného, spolu s Alešem 

Bendou, uspořádáním týdenní jazzové dílny. Ta se začala konat ve Frýdlantu 

v Čechách a byla to skvělá příležitost, kde se mohli setkat amatérští hudebníci 

s profesionálními jazzmany. Jako lektoři kromě Velebného na dílně působili 

hudebníci z SHQ, kde za bicí byl Milan Vitoch. Jehož hra metličkami je dodnes 

nedostižná. Osloven byl i Josef „Dodo“ Šošoka, slovenský jazzový bubeník, který 

používal obrovské množství nástrojů. Vyučoval především perkuse. Od poloviny 

osmdesátých let začal do Frýdlantu jezdit Cyril Zeleňák, který doplnil hudebníky 

                                            
31 MATZNER, A., POLEDŇÁK, I., WASSERBERGER, I. a kolektiv, Encyklopedie jazzu a moderní 
populární hudby I. Část jmenná – Československá scéna. (Supraphon, 1990). 
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z orchestru Gustava Broma. Dohlížel na studenty, kteří hráli v bigbandu, ze kterého 

vzešel bubeník Jiří Slavíček, který právě ve Frýdlantu nastoupil do vznikající skupiny 

The Four. To je kapela, která vznikla na začátku devadesátých let ve složení Karel 

Růžička Jr. – saxofon, Stanislav Mácha – klavír, Petr Dvorský – kontrabas, a právě 

Jiří Slavíček na bicí nástroje.  

 

3.7.2. Povolení ledů 

Pražská jazzová scéna se v té době odehrávala převážně v jazz klubu Reduta, Viola, 

či Parnas nebo na Mezinárodním Jazzovém festivalu a jeho jam sessionech. 

Z mého pohledu to byli zejména bubeníci spolupracující s Jiřím Stivínem, což byl 

Milan Vitoch, Alan Vitouš, nebo Cyril Zeleňák. Ale také Jaromír Helešic, Ivan 

Dominák, Josef Vejvoda a Vladimír Žižka. Moderní „fusion“ hraní, tedy mísení jazzu a 

rocku, bylo v osmdesátých letech spíše doménou avantgardních projektů jako v té 

době např. Pražský Výběr. Jiří Hrubeš (1958), tato legenda českého rocku k nim 

rozhodně patří.  

Již koncem osmdesátých let je patrné mírné uvolnění cenzury, kdy například do roku 

1986 zakázaný Pražský výběr mohl opět vystupovat. Jiřího Hrubeše, který v roce 

1985 emigroval nahradil Klaudius Kryšpín (1966). Jak správně prohlásil Michael 

Kocáb, když přebíral cenu Bílá vrána: „Ledy sice povolili, ale ještě neroztály“. V roce 

1989 naštěstí roztály a konečně přišli demokratické volby a lidé mohli začít nahlas 

říkat, co si myslí. 

Pád železné opony přinesl mnoho příležitostí pro jazzové hudebníky. Vznikaly a 

zanikaly jazzové kluby v Praze, objevovala se nová jazzová vydavatelství. Najednou 

byla možnost svobodně cestovat do zahraničí nebo vidět na vlastní oči hudebníky, 

které jsme do té doby znali pouze z nahrávek.  
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4. Závěr 

Cílem této práce bylo alespoň zčásti zmapovat historii jazzové hry na bicí nástroje 

v Čechách. Důležité pro mě bylo zmínit osobnosti, které již bohužel nejsou mezi námi 

a z pohledu hráče na bicí nástroje, který se s mnohými z nich osobně setkal, 

připomenout jejich zásluhy v české jazzové historii. 

Zaměřit se pouze na jazz 20. století je samozřejmě z hlediska vývoje moderních 

bicích nástrojů omezené, ale vzhledem k rozsahu práce nelze mapovat bubeníky ani 

přelomu či začátku 21. století. Jazz je hudební styl, který se stále vyvíjí a nastupující 

generace skvělých hudebníků je toho důkazem.  

Jelikož jsem se snažil soustředit zejména na profesionální bubeníky, přehled 

dixielandových bubeníků druhé poloviny 20. století jsem neuváděl.  

Doufám, že tato práce pomůže v orientaci mezi představiteli a průkopníky jazzového 

bubnování u nás. 
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